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назив промене дефиниција пример изузетак 

Непостојано а: 

 

А које се појављује или губи у 
облицима исте речи: 
 

Или се налази у генитиву 
једнине, или у генитиву 
множине! 

јед.  мн. 

Н. усн-а Н. усн-е 
Г. усн-е Г. усАн-а 

 
предлог с и к! 

или= ил'          али= ал' 
с поштовањем 

рекАо 
пливАо 

Прелазак Л у О: 
 

 свако л на крају речи              у о; 

 свако л на крају слога              уо; 

 до 14. века 

јед.  

Н. во Н. читаЛац 
Г. читаОца 
Обавезан у 
м.роду РГП:-о, -
Ла, -Ло, -Ли, -Ле, 
-Ла 

Г. воЛ-а 
Д. воЛ-у 
А. воЛ-а 
В. воЛ-у 
И. воЛ-ом 
Л. воЛ-у 

 

боЛ??? 
боЛница? 

 

Палатализација: 
 

к 

и,е,а 

ч 

г ж 
х ш 

ц  ч 
 

Н. јунаК+е=јунаЧе 
Н.друГ+ е=друЖе 
Н. дуХ+ е = дуШе 

МилиЦа= МилиЧин 
 

Пећи: ПЕК +ЕМ = ПЕЧЕМ 

Нема је у личним 
именима: 

Зорка= ЗорКин 
Милка =МилКИн 

Сибиларизација: 
 

к 

и 

ц 

г з 

х с 
 

Н. јунаК+и =јунаЦи 
Н.ДруГ+ и=друЗи 
Н. дуХ+ и = дуСи 

 
Пећи: ПЕК +и= ПЕЦИ 

 у личним именима: 
Лука=Луки Луци 

 група ТК може, а не 
мора: биТКи, биЦи, али 
не и биТЦи 

 групе ЦК, ЧК, ЗГ, СХ 
(маЧКи, коЦКи, маЗГи...) 

 двосложна имена: 
бака=баки баци 

Једначење 
сугласника по 

звучности: 
 

1 се мења због 2 
Два сугласника која се нађу 

један до другога, морају бити 
једнаки по звучности! 

СрБи  
срБ+Ски = срБСки 
 
  срПски 

 

Одступања само у 
писању: 

 
Д испред С и Ш остаје: 

преДСедник,оДСтупање 
(град+ски=граЦки) 

 

Једначење 
сугласника по 
месту  творбе: 

 

с 
+предњонепчани 

ш 

з ж 

н +уснени м 
 

ноСити ;   ноС + Ња  = ноШЊа 
воЗити ;  воЗ + Ња  =  воЖЊа 

стаН   + Бени   =  стаМБени 

Одступања у 

сложеницама: 
иЗљубити- иЖљубити 
једаНпут-  једаМпут 

Јотовање: 
 

додавање гласа Ј 
 

Д + Ј = Ђ тврд тврђи 

Т + Ј = Ћ прут пруће 

С + Ј = Ш вис виши 

З + Ј = Ж брз бржи 

Н + Ј = Њ црн црњи 

Л + Ј = Љ бео бељи 

М + Ј = МЉ грм грмље 

Б + Ј = БЉ гроб гробље 

В + Ј = ВЉ сув сувљи 

П + Ј = ПЉ сноп снопље 
 

•у страним речима: 
ИНЈЕКЦИЈА 

 

Губљење 
сугласника: 

 

СТН=СТН= СН 
ПЕД ДЕСЕТ= ПЕДЕСЕТ 

БИТЦИ= БИЦИ 
 

место 
месна реченица 
 

Само ако реч мења значење:  
азбесТни 

најјачи 
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Сажимање и 
асимилација 

самогласника: 

асимилација је изједначавање 
различитих вокала 
 сажимање је спајање два иста 

стоЛ= стОО=сто 
мојег=мОЕг=мОг 

пООчим 
зоологија 
вакуум 

Превој вокала: 
Вокалске промене у корену 

речи 

тећи:ток 

плести: плот 
прорицати: пророк 
скочити:скакати 
маћи: мицати 
родити:рађати 

Ја те ЗОВем, ати се не 
одаЗИВаш, па те више нећу 

ЗВати 

Промена о у е: 

Када се основа речи завршава 
предњонепчаним сугласником, 

иза њега не долази О (по 
правилу), већ Е. 

џинОви: краљЕви 
градОм: крајЕм 
мајсторОв:учитељЕв 

месецом:месецем 
ковачом:ковачем: 
царом: царем 
ГочЕм:БечОм 

Дисимилација 
вокала 

Ако један слог има вокал-е, 
следећи има вокал –о, без 

обзира на промену о у е 

БечОМ 
ГочЕМ 

предњОнепчани 

 

Покретни вокали: 
Самогласници који се код неких 
речи могу појавити самостално, 

без промене у значењу 

То су вокали: А;Е;У 
кад:када 
сад:сада 

првог:првога:првоме:првому 
ничем: ничему 
мном:мноме 

Не мењају НИШТА! 

Марина Панић 


